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zajos ovációkban részesültek. Regdon Károly dr. egészségügyi főtanácsos, 
az egyesület dominusa előadást tartott „Szeged mint fürdőváros” címmel s 
témájának különösképpen egészségügyi vonatkozásait fejtegette. A dísztáboron 
megjelent Reinbold Béla dr. rektor kíséretében számos egyetemi tanár és a 
testvéregyesületek képviselői és meghívott vendégek. A műsor lepergése után 
megkezdődött a gaudium, s a fiatalság táncra perdült a nagy számban jelenlévő 
leányokkal, és a késő éjszakai órákig maradtak együtt a legvidámabb hangulatban.

Szegedi Napló III. (1927) november 10. 5. oldal

222. A szegedi Csaba bajtársi szövetség  
dominus avatása Vásárhelyen

Vásárhelyről jelentik: A Csaba bajtársi szövetség szombaton délután a városhá-
za közgyűlési termében fényes ünnepség közepette tartotta meg dominus-avatá-
sát. Az ünnepségre Veress Elemér dr. egyetemi tanár vezetésével mintegy hetven 
orvosnövendék jött át Szegedről, akiket a vásárhelyi közönség nevében Kun Béla 
országygűlési képviselő üdvözölt. Az üdvözlést vitéz Varga Lajos dr. a Csaba ve-
zére köszönte meg, ezután Veress Elemér dr. professzor beszélt, majd pedig meg-
történt a dominusok ünnepélyes avatása. Az ünnepély után a bajtársi egyesület 
tagjai a vásárhelyi egyetemi hallgatókkal együtt lampionos ballagást rendeztek 
dr. Imre József professzornak a kórház parkjában levő szobrához. Este nagysike-
rű díszhangverseny és táncmulatság zárta be az ünnepélyt.

Szegedi Napló III. (1927) november 15. 5. oldal

223. A szegedi egyetemen nem történt rendzavarás
Csak az orvostani intézetben s a központi egyetemen volt kisebb incidens
A fővárosban kiújult diákzavargásokkal kapcsolatban hétfőn olyan hírek terjed-

tek el Szegeden, hogy a szegedi egyetemi ifjúság is folytatni akarja a múltkorában 
rendezett s az ifjúság komolyabb elemi és vezetői által is elítélt igazoltatásokat. E 
hírek terjesztői tudni vélték azt is, hogy vasárnap titkos gyűlést tartottak a bajtársi 
egyesületek, amelyen elhatározták, hogy hétfőtől kezdve ismét igazoltatnak, és 
nem engedik be az egyetem épületeibe a zsidó hallgatókat.

Ezek a hírek az ifjúsági körökben és bajtársi egyesületekben keltettek legna-
gyobb meglepetést. Kijelentették, hogy provokatőrök mesterkedésének tekintik 
ezen valótlan hírek forgalomba hozatalát. A bajtársi egyesületek semmiféle gyű-
lést nem tartottak, annál kevésbé titkos összejövetelt, mivel eredeti álláspontjuk 
is az volt, hogy memorandumban tiltakoznak a numerus clausus tervbe vett meg-
változtatása ellen, azonban minden agresszív lépéstől tartózkodnak. A memoran-
dumot már elküldték Budapestre. Hétfőn reggel az összes karokon a legnagyobb 
rendben kezdődtek meg az előadások. Azok a hallgatók, akik egyetemi polgárok 
abban az értelemben is, hogy szorgalmasan látogatják az órákat, keresztények 
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és zsidók vegyesen, minden szóváltás nélkül foglaltak helyet a tantermekben. 
Minden fakultáson megjelentek a zsidó hallgatók az előadásokon s a kapukban 
sehol sem volt igazolttatás. Egy-két, teljesen egyéni akcióból származó inci-
dens azonban mégis történt az orvostani intézetben és a központi egyetemen. 
Dél felé pár egyetemi hallgató odament a teremben tartózkodó zsidó diákokhoz, 
és felszólították őket, hogy távozzanak el az épületből. A zsidó hallgatók erre, 
hogy az esetleges kínos jeleneteknek elejét vegyék, összeszedték jegyzeteiket 
és eltávoztak. A bajtársi szövetség részéről kijelentették, hogy az illető hallgatók 
egyéni kezdeményezés folytán felelőtlenül jártak el a zsidó diákokkal szemben. 
A legtöbb teremben azonban teljes nyugalommal telt el a délelőtt, s ezek az egyé-
ni kísérletezések nem váltak általánossá. De híre futott az egyetemi folyosókon 
hétfőn délelőtt annak is, hogy vasárnap újból Szegedre érkezett több budapesti 
diákszövetség néhány tagja, akik a legutóbbi tüntetéseket szervezték, s most is 
igazoltatásokra akarják rábírni az ifjúságot. E hírrel kapcsolatban Regdon László 
dr., a Turul szegedi vezére kijelentette, hogy csakugyan érkeztek vasárnap buda-
pesti vezérségi tagok Szegedre, azonban nem a numerus clausus ügyében. Jöve-
telük célja a felsőipariskolák most készülő reformjával kapcsolatosan összegyűj-
teni az ipariskolák diákságának kívánalmait, s tanulmányozni érdekeiket, mert az 
ipariskolásoknak is van Turul szövetség kebelén belül egy Zrínyi nevű bajtársi 
egyesületük, amelyet a reform valószínűleg szintén érinteni fog.

Az egyetemi ifjúság hangulata általában nyugodt. A vezetők nem szűnnek meg 
hangoztatni azokat a beláthatatlan károkat, amelyek Klebelsberg Kuno gróf kul-
tuszminiszter kilátásába helyezett megtorló intézkedései következtében érnék az 
ifjúság egyetemét, s különösképpen azokat a komoly és dolgozó hallgatókat, aki-
ket meg nem érdemelten sújtanának a megtorlások. A múlt hét végén a Werbőczy 
jogi kari bajtársi egyesület hirdetőtábláján hatalmas plakát jelent meg. A plakátot 
Budapestről küldték le, s a címe: Felhívás a keresztény magyar társadalomhoz. 
Ennek első szakasza a következőképpen szól: „A numerus clausus tervbe vett 
megváltoztatása az élet fenntartásával vívott nehéz küzdelmek árán tanuló, dol-
gozó és a nemzet jövőjének magyarabbá és keresztényibbé tételére készülő ke-
resztény magyar ifjúságot védő törvény alapjait és szellemét rendítené meg…Az 
ifjúság fegyelmezett egységének egész erejével és higgadtságával jövő hivatása 
komolyságának tudatában fog igaz, életérdeke mellett kitartani, tudva, hogy a 
nemzet jövőjéért harcol.”

A plakát ezután a társadalomhoz fordul segítségért. A plakátot vitéz Bánsági 
György a Turul fővezére és még hat ifjúsági vezér írták alá, s az ifjúsági nagybi-
zottság tanártagjai részéről Teleki Pál gróf volt miniszterelnök s még négy buda-
pesti egyetemi tanár hagyták jóvá.

Szegedi Napló III. (1927) november 22. 3. oldal


